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 ةملخص الرسال

ية: خصائصها والعوامل يمهورية اليمنالب اتنتقال السكني بمدينة الحديدة حركة

 المؤثرة فيها 

المت نتههة للحرلههة السههت تة  ههد   ههذ  الدراسههة  ههو وصهها وِحلتههش الخصهه ف  

وِحد هههد العوااهههش المههه،ثرة حتعههه ، ول حلتههه   هههذ   ،السههه بلة  والمسههه لبلتة بمد  هههة الحد هههدة

سهر ج بة على ِس ؤلَِّع  ِهز ُههذ عت هة عشهوافتة ا  ممهة امرلهة لرؤسه ل ات دا  والإات

ت بواسههرة اسهه ب نة ُعههدت لعههذا ( ُسههرة، وِههز جمههع البت نهه 690بمد  ههة الحد ههدة  قوااعهه   

الغههرو وِمههم اع ليههة البت نهه ت وِحلتلعهه  ب سهه خدام اتسهه لتو الإ صهه فتة والوصههوتة 

 وال حلتلتة الم  سبة.

وِتونههههم الدراسههههة اهههه  همسههههة حصههههول هصهههه  الوصههههش اتول ل جههههرالات 

الم عيتههة، وِ هه ول الوصههش الرهه نا ُ ههز الاههح اد  ههة الحد ههدة ونمو هه  السههت نا وِوسههعع  

العمرانا، واس عرو الوصش الر ل  الوصا الإ ص فا للخص ف  الست نتة والسهت تة 

ُاه   ،رة حا ال حرل ت الست تة، وِ  ول الوصش الرابع ُ ز العوااش الم،ث اي مع الدراسة

حلد هص  لدراس ت الَِّي   ت المس لبلتة للن ل ل الست ا، لم  قدام  الخ اسالوصش 

 الدراسة عدداً ا  ال   فج وال وصت ت.

اي مههع ولهه ج اهه  ُ ههز ال  هه فج ال هها ِههز ال وصههش إلتعهه  ُج الغ لبتههة العممههى اهه  

اهه  ا وسههرا السهه ، ونصههوعز امهه  ولههدوا حهها اد  ههة الحد ههدة، و   مههوج تسههر  الدراسههة

علمهههت   ( ُءهههخ و، وِرِوهههع نسهههبة الم8اتسهههرة  هههوالا   يهههز اوهههردة، وبلهههط ا وسههه  

( ريال  م ها 60.000عه    اي مهع الدراسهةوِ خوض اتاتهة بته عز، و لهش دههش نصها 

  رة.%( ا عز حا ُعم ل  تواتة وه صة و88ءعر  ً، و عمش  والا  

و ِبت  ُج ُغلو اتسر  ست وج حا بتوت ءعبتة، وِح وي غ لبتهة اسه ل عز علهى 

 ملتهوج اسه ل عز، لمه   اي مهع الدراسهةُقش اه  ثهلة غهر  نهوم، لمه  ِبهت  ُج غ لبتهة 

( ُءهخ و للغرحهة الوا هدة، وا وسه  4اِجح ُج ا وس  درجهة ال ه ا ز وصهلم إلهى  

 ( ع ا ً.21ادة الست  ب لمست   والا  



 و

 

وم الدراسة ا  هلل ال حلتش الر  فا للعوااش الم،ثرة على الَّن ل ل الست ا ولش

و  ل   الَّج م عتة، واس وا   ، سرة  عمرج الم غترات الم عللة بخص ف  رفتس اتُ

نو   ،ونوعع ( وهص ف  المست  الس ب   ادة الست ، و  لة عمل  ،ال علتما، ودهل 

إ ص فتة حا ال متت  بت  الم  للت  والمس لر  ، المست ، و يم ، والتت  ( لات دلَّلة 

 ،سر الموردةوات ،سر ان ل لًَّ  ز ست ج الشل  والمس أجر   لمس ل عزواِجح ُج ُلرر ات

والذ    عملوج حا ُعم ل ه صة و رة، والذ    ست وج حا اس ل  ِ مت  بصغر 

 حا الست  ادة ا   وع د اس خدام ِحلتش ال م    اِجح ُج ُ ز الم غترات ِمتت اً  . يمع 

 حا ال  ا ز درجة، الس ب  المست  التتة نو ، اتسرة را عمر ،الس ب  المست 

الس ب ،  المست  حا الع فلة نو ، الس ب  المست  حا ال وم غر  عدد،  الس ب  المست 

ِجح او .سر ة( لم،ءر لدورة الحت ة اتال علتز اس وى، الس ب  المست  حا الست ج عدد

سب ا ال ا جعل عز    للوج ا  اس ل عز الس بلة  ا الم  للت  ُج ُ ز اتا  لرال 

  وِصمتم ،المرِوع  ي ر وإ ،الخص ف  المعم ر ة للمست  الس ب  لصغر المست 

واِجح ُ ج ً ا  لرال الم  للت  ُج  .وبعد  ع  الخدا ت الع اة، ءرال است  الل ،اللد ز

للمست  الح لا  ا قرا المست  ا  اس ل  سب ا ال ا ُثرت على اه ت ر ز ُ ز ات

ووجود المست  حا  ،وقرا المست  ا  الخدا ت، ولبر المست  ،صدق لاتق را وات

ي ر داحع   ا جتد لل خرت ، وِصمتم  الحد  ، ُا  ب ل سبة للمس أجر   حإج ا  سبة الإ

 لَّه ت ر المست .

لست ا ا  اس ل عز %( ا  اتسر لد عز نوا   للن ل ل ا27واِجح ُج  والا  

وستغ در ُغلبعز إلى اد ر ة الح لا، وِ صا هص ف  المخررت  للن ل ل بأنعز 

صغر س  ً وا وسرا العمر، وِبع ً لذلل ارِوعم نوا   الَّن ل ل بت  ست ج المس ل  ات

المس أجرة وست ج البتوت الشعبتة واتصغر  يم ً، ول ج ُ ز اتسب ا ل تة الَّن ل ل  و 

 ءرال است .اللدرة على 
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وِوصلم الدراسة إلى بعض ال وصت ت ال ا ا  ُ مع  إجرال دراس ت اش بعة 

لعذ  الدراسة لرصد ال غترات ال ا ِمر بع  المدج، وِلتتز دور ست س ت الإست ج وادى 

ِحلتلع  للأ دا  المرجوة، وحا ظش وجود التر حة الست تة الع لتة ب لمست ، وعدم لو  ة 

لح لتة لم رلب ت ال مو الست نا وغتر   ا  ال   فج ال ا ِوصلم المخرر ت الست تة ا

إلتع  الدراسة، وقد ِز اق راح إست ج  تواا  ،هذ بعت  الَّع ب ر ع د إنش ف  اراع ة 

و أاش الب    ُج  توج لم  ِوصلم ل   .هص ف  الست ج وا  ت ج ِعز ورغب ِعز

تة بمدج التم  بشتش ع م، الدراسة ا  ن  فج وِوصت ت دور حا ِحست  البتئة الست 

 وبمد  ة الحد دة بشتش ه و.
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Residential Mobility in Al- Ho deidah City – Republic of Yemen: its 

Characteristics and the Affecting Factors . 

Abstract: 

     This study has aimed to describe and analyze the spatial characteristics of the 

previous and future relocation movement in Al-hodeidah city; and to investigate the 

affecting factors on it. So, to achieve these aims and to answer their researchable 

questions; a random sample has been selected. This sample has consisted of (690) 

family exemplified with the masters of the families. In this conducted study, data was 

collected through using a prepared questionnaire. Moreover, the collected data has been 

analyzed through using statistical, descriptive, and analytical methods.  

      The study has been divided into five chapters. The first chapter contains a 

theoretical background and the research methodologies. The second chapter includes the 

best features of Al-hodeidah city, and its population growth and urban expansion. The 

third chapter introduces a statistical description about the population and residential 

characteristics of the sample individuals. In the fourth chapter, the focus is on searching 

the affecting factors on the relocation movement. The fifth chapter is conducted to study 

the future directions of the relocation movement. The study ends with discussing the 

results and introducing a number of scientific and practical recommendations.  

      Consequently, one of the most important results that have been accessed is that the 

majority of the members of the sample are from the middle ages; and a half of those 

members were born in Al- hodeidah city and belonged to a single families. The average 

family size has reached to 8 individuals. Also, it has been cleared that the rate of the 

literate individuals is rising, while the rate of the illiterate individuals is reducing. Also, 

it has been noticed that the income of about a half of the sample members is below 

6,000 YR monthly; and about 88% of the sample members work in a governmental jobs 

and in free and special works. As it has turned out that most of the families reside in a 

popular houses and the majority of these houses contain less than three rooms. It has 

been cleared that the majority of the sample members own their houses; the average 

degree of overcrowding is 4 persons for a single room; and the average of the living 

duration is about 21 years. 

       Also, the study has revealed, through the binary analysis to the affecting factors, 

that variables, which associated with the characteristics of the masters of the houses (i. 

e. his age, his social state, his level of education, his income, and his work state and 

type) and the characteristics of the previous residence (i. e. its duration, its type, its size, 

and its ownership), has a statistical indication in differentiating between relocated and 

stable families. It is, also, appeared that the most of the relocated families are those of 

flats and renters, the single families, and the families that reside in very small houses. 

Then, through using the discernment analysis, it has been cleared that the most 

recognized variables (i. e. duration of living in the previous residence, the age of the 

master of the family, housing size, previous housing ownership type, and the 

overcrowding degree in the previous housing) are considered as an indicator to the 

family life cycle. Moreover, it has been investigated, from the relocated families views, 

that the main reasons behind their relocation are the architectural characteristics of the 

previous residence such as its small size and old design; the farther distance from the 

public services; and buying a new house. Also, it has noticed, from their views, that the 
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main reasons that affected their choosing for the current residence are the nearness of 

the services, the new house large size, the existence of the house in a good place for 

planning, and the new house modern design. However, according to the renters, the 

appropriateness of the rent is the motivation for selecting the house.  

      Furthermore, it has been demonstrated that about 27% of the families have an 

intention to relocate from their current houses to Al- hali districts. And those families 

are individuals from the middle-ages  and juniors. On the base of this, the intentions for 

the relocation have risen between the families of the rental houses and the families of 

the popular houses. Also, the main reason for the relocation is the able to buy a house.  

       To conclude, the study has arrived at some recommendations. The most important of 

these recommendations is to conduct a similar study in order to monitor all changes 

experienced by cities in Yemen; and to assess the role of housing policies and the degree 

to which they achieve the desired goals. Thus, with the high density residential in the 

housing and the inadequacy of the residential schemes for the current requirements of 

population growth along with many other achieved results of this study, a suggestion has 

been conducted. This suggestion is that to propose a governmental housing to be taken 

into account while constructing housings. And this should be performed according to the 

characteristics, needs, and desires of the population. To end, the researcher hope the 

findings and the recommendations of his study to have a role in improving the residential 

environment in Yemeni cities in general and in Al-hodeidah city in particular. 
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 فهرس المحتويات

 الصفحة الموضوع

 ج .إهداء

 د .شكر وتقدير

 هـ .الرسالة باللغة العربيةملخص 

 ح .ملخص الرسالة باللغة الإنيليزية

 ي فهرس المحتويات.

 ل فهرس اليداول.

 ن فهرس الأشكال.

 1 :الإجراءات المنهييةوالفصل الأول: اتطار النظري 

 2 .ُولًَّ  الملداة

 3  مت  .ُث نت ً  او و  الدراسة و

 5 ث لر ً  اشتلة الدراسة وُ داحع .

 7 رابع ً  الموقع اليغراحا لم رلة الدراسة.

 8 .ه اس ً  الإط ر ال مري والدراس ت الس بلة

 16 س دس ً  ِس ؤلَّت الدراسة.

 17 س بع ً  الإجرالات الم عيتة للدراسة.

 24 :الفصل الثاني: النمو السكاني و التوسع العمراني في مدينة الحديدة

 25 .ُولًَّ  الملاح اليغراحتة

 31 .ث نت ً  ال مو الست نا

 33 .ث لر ً  ال وسع العمرانا

الفصل الثالث: الوصف الإحصائي لخصائص السكان و المساكن والمياورات 

 :السكنية بمدينة الحديدة

38 

 39 .ُولًَّ  الوصا الإ ص فا للخص ف  الست نتة

 43 .الوصا الإ ص فا للخص ف  الست تة -ث نت ً 

 47 :العوامل المؤثرة في حركة اتنتقال السكني في مدينة  الحديدةالفصل الرابع: 

 49 .ُولًَّ  ال حلتش الر  فا للعوااش الم،ثرة حا الَّن ل ل الست ا

 56 .ث نت ً  ال حلتش الم عدد للعوااش الم،ثرة على الَّن ل ل الست ا

 59 ث لر ً  ُسب ا الَّن ل ل ا  الست  الس ب  واه ت ر المست  الح لا



 ك

 

 الصفحة الموضوع

 62 .المت نتة لحرلة الَّن ل ل الست ا نم طالَّ  رابع ً 

 65 :الفصل الخامس: اتتياهات المستقبلية للانتقال السكني بمدينة الحديدة

 66 نتة الَّن ل ل الست ا.ُولًَّ  ال حلتش الر  فا للعوااش الم،ثرة حا 

 72 .للن ل ل الست اال حلتش الم عدد ت ز الم غترات الم،ثرة على ال خرت  ث نت ً  

 75 .ُ ز ُسب ا ال خرت  للن ل ل ا  المست  الح لاث لر ً  

 76  .اتنم ط  المت نتة لحرلة ال خرت  للن ل ل الست ا  رابع ً 

 79 الخ ِمة  ا  قشة ال   فج وال وصت ت. 

 85 .المص در والمراجع

 89 الملاحق.
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 فهرس اليداول

 الصفحة العنوان رقم اليدول

 19 .ال عر ا الإجرافا لبعض ا غترات الدراسة 1

 21 .ِوح ع العت ة العشوافتة حا اد ر  ت الحد دة 2

 27 .م2004  رات اد  ة  الحد دة لع م  3

 28 .م2004ِوح ع الست ج حا اد ر  ت اح حمة الحد دة لع م  4

 29 .ال رلتبة ال وعتة لست ج اد  ة الحد دة 5

 29 .م2004الر ا والحجر حا اح حمة الحد دة لع م  6

 30 .م2004م  و 1994نسبة ال   دة الست نتة حا اد  ة الحد دة بت  ع اا  7

 33 .م2004 –م 1994ال مو الست نا بمد  ة الحد دة  8

 -1841ال مو الست نا وال وسع العمرانا لمد  ة الحد دة عبر الس وات   9

 م(.2004
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 40 .اي مع الدراسةهص ف   10

 42 .اي مع الدراسةِ بع هص ف   11

 45 .هص ف  المست  12

 46 .الر   ع  البتئة الست تة الح لتة 13

 50 .بلة  رلة  الَّن ل ل الست ا الس 14

 51 .ُثر هص ف  الست ج على  رلة الَّن ل ل الست ا 15

 55 .ُثر هص ف  المست  الس ب  على  رلة الَّن ل ل الست ا 16

 58 .اه ب ر ادى ال س وي بت  ا وسر ت حئ ت الَّن ل ل الست ا 17

 58 .هلصة ن  فج اه ب ر دالة ال م    18

 59 .ن تية ِحد د ُ متة الم غترات حا ال أثتر على  رلة الَّن ل ل الست ا 19

 61 .ُسب ا الَّن ل ل ا  المست  الس ب  20

 61 .ُسب ا اه ت ر المست  الح لا 21

 62 .ن تية المل رنة بت  اد ر  ت اد  ة الحد دة ا   ت   رلة الَّن ل ل الست ا 22

 63 .ا  ط  اتصش والوصول لحرلة الَّن ل ل الست ا 23

 66 .ادى وجود نتة ُو ِخرت  للن ل ل ا  المست  الح لا 24

 68 .ُثر هص ف  الست ج على الحرلة المس لبلتة للن ل ل الست ا  25

 70 .اثر هص ف  المست  الح لا على الحرلة الَّن ل ل المس لبلا  26

 74 .اه ب ر ادى ال س وي بت  ا وسر ت حئ ت ال خرت  للن ل ل الست ا 27

 74 .هلصة ن  فج اه ب ر دالة ال م    28

 75 ن تية ِحد د ُ متة الم غترات حا ال أثتر على ال خرت  للن ل ل الست ا          29



 م

 

 الصفحة العنوان رقم اليدول

 76 ُ ز ُسب ا ال خرت  للن ل ل الست ا . 30

ن تية المل رنة بت  اد ر  ت اد  ة الحد دة ا   ت  نتة ال خرت   31

 لحرلة الَّن ل ل الست ا.

77 

  ا  ط  اتصش والوصول للحرلة المس لبلتة للن ل ل الست ا 32
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 فهرس اتشكال

 الصفحة العنوان رقم ال كل

 8 .واد ر  ت و  رات اد  ة الحد دة لمح حمة الحد دةالموقع اليغراحا  1

 22 .الح رات ال ا ِز اهذ عت ة الدراسة ا ع  2

 28 .  رات اد  ة الحد دة 3

 29 .م2004الر ا والحجر حا اح حمة الحد دة لع م  4

 32 .م2004الحيز الست نا حا اد ر  ت اح حمة الحد دة لع م  5

 37 .ا عددة اتدوارصور لشل  ست تة حا عم فر  6

 37 .صور لمس ل  ءعبتة حا ُ ت ل قد مة 7

 37 .صور لمس ل   د رة  حتل( 8

 49 .العلقة بت  الم غترات المس للة و رلة الَّن ل ل الست ا 9

 63 .ال صتو التلا لتش اد ر ة ا   رلة الَّن ل ل الست ا 10

 64 المد ر  ت الرلة.اِي   ت  رلة الَّن ل ل الست ا داهش وبت   11

 78 .الوجع ت المت نتة للحرلة الست تة المس لبلتة بمد  ة الحد دة 12

 78 .الحرلة المت نتة لل خرت  للن ل ل الست ا حا اد  ة الحد دة نم طُ 13
 

 

 

 

 





